

CAPRIFORM

MGM-A-2539

AIR

**SECRET**

Chief, FDM

5 April 1950

608, Karlsruhe

Operational

CAPRIFORM's Activities on Behalf of the BIS.

[ ] translation of [ ] report on  
CAPRIFORM is attached for your retention. It was originally prepared  
at the time there was some interest in the activities which CAPRIFORM  
carries out in the American Zone through the person of Hussein  
KUNUS. Although [ ] has been instructed to drop [ ]  
as a regular source, the attached translation is forwarded as a  
matter of possible interest to FDR and FDM, as well as COS and  
POB.

Distribution:

- 3 - FDM w/transl.
- 1 - COS w/transl.
- 1 - POB w/transl.
- 1 - MOB w/orig & transl.

DECLASSIFIED AND RELEASED BY  
CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY  
SOURCE METHOD EXEMPTION 3B2B  
NAZI WAR CRIMES DISCLOSURE ACT  
DATE 2006

PK

**SECRET**

**SECRET**

MGM-A-2539

Subject: CAPRIFORM

Source: [ ]

1. CAPRIFORM was at the time of World War II, one of the executive employees of the German East Ministry and political advisor of ROSENBERG on social, political, and national questions dealing with the peripheral nationalities of the Soviet Union. His sphere of activity included the following nationalities and peoples:

Crimean Tatars;

North Caucasians:

Cherkessians,  
Kabardians,  
Dagestanians,  
Ossetinians,  
Chechenians,  
Ingushinians,  
Karachaenians, etc.;

Azerbaijanians;

Georgians:

Mingrelians,  
Imeritinians,  
Kartvelians,  
Guritzinians,  
Svanetinians,

Armenians;

Turkestanians:

Kazakhi,  
Uzbeki,  
Tadjiki,  
Turkmen,  
Kirghiz; and

Idel-Uralians (Tatars situated in the Southern Urals).

2. Shortly after the capitulation, CAPRIFORM was invited by the British to collaborate on the subject of doing research on the above indicated nationalities, training of national political propaganda cadres from among the members of these nationalities, and interesting them in the various types of propaganda activities, such as broadcasting on the BBC in their native languages, etc.

3. CAPRIFORM received for his personal use a private villa in the British Zone of Germany. In the course of his work, he organized several separate national groups. He located these groups in separate villas, in the environs of his own residence, in Brachwede bei Bielefeldt, Westphalia, Rolandstr. 10.

4. Leaders for these groups were selected by CAPRIFORM from among the political figures of these nationalities which were known to him from his days at the East Ministry. After selecting the leader, he recruited the staffs. In connection with the recruiting, the greatest consideration was given to the young Soviet-educated intelligentsia. In conformity with a program of continued education, some of these were sent to the historical and economic faculties of various German universities for the purpose of acquiring doctorates and other advanced degrees on various problems in connection with their nationalities. Besides this, there were cases where CAPRIFORM gave individual members of these national groups special assignments connected with travel to other countries for the purpose of liaison with the national emigre circles there. His aim was to attract certain individuals in those countries to share in his activities. He is known to have sent some people to France, Switzerland, Italy, and even Berlin for this purpose.

5. So far as is known to Source, CAPRIFORM has organized the following national groups:

- a. Turkestanians
- b. Azerbaidjanians
- c. Idel-Uralians
- d. Crimean Tatars
- e. Georgians
- f. North Caucasians

Note: Groups e and f, actually, did not exist. Details are given below.

g. Ukrainians (Details on the activity of this group are not within the sphere of Source's observation.)

Note: Besides the above-indicated nationalities, CAPRIFORM attempted to establish contact also with the Armenian national circles; but his negotiations did not have a favorable result.

6. Characteristics and Organization of the Individual Groups.

a. Turkistanian Group. The Turkistanian group directed by the Turkistanian Political figure, Kaium Khan, is one of the largest groups in CAPRIFORM's system. At one time this group consisted of sixteen persons, but, as a result of reorganization, was subsequently decreased to eleven persons. Of these, seven persons under the leadership of KAIUM-KHAN reside at the address of CAPRIFORM. There they work on various subjects assigned to them by the British and, also, publish a national Turkistanian magazine: "Milyi Turkistan" (Charming Turkistan) in the Turkish (Turkistanian) language. This publication is described by Source as a politico-historical, cultural-economic magazine. To date, two numbers have been issued. The third one is expected in the near future. The first two numbers were financed entirely by the group without a monetary subsidy from the British. However, the contents of the magazine impressed the British so favorably that they have decided to allot special funds for this national organ. The extent of this subsidy will be made known on the return of KUMUS from London. For this reason, the national circles see in this the influence upon the British of KUMUS since he was able to convince the British that, by supporting this magazine and distributing it among the Turkish-speaking peoples of the Near East, and among the Moslems (Musalmen) in general, and by acquainting these peoples with the factual situation of their brethren by faith in the "Soviet paradise", they will be able to foster in these countries an anti-Soviet orientation. (Turkish-speaking peoples: Iranians, Turkmen, etc.) The additional four members of the Turkistanian group take courses at the history and economics departments in German universities. They receive quarters free of charge, and receive material assistance to the extent of 160 RM per month per person. In return, the British anticipate developing cadres of Turkistanian intelligentsia connected with them morally and spiritually. One of the Turkistanian students, KHAIITI, graduated from the history department of a German university in 1949. The other three are continuing their studies.

- 4 -

- (1) KAIUM-KHAN is an old emigrant who by his political convictions is a separatist and a follower of the Turkistonian political figure Mustafa CHORAEV who died in 1941. At the time of World War II, KAIUM-KHAN was closely connected with CAPRIFORM. By virtue of their being old friends and collaborators, they have complete mutual trust in one another. After the German capitulation KAIUM-KHAN was interned for collaboration with the Germans and was released only after serving one and a half to two years after the termination of the war. Shortly after his release he was tracked down by CAPRIFORM, who was already in British employ, and who invited KAIUM-KHAN to work with him.
- (2) KAIUM-KHAN maintains a wide range of connections with all emigre circles who support the separatist platform. The Turkistonian supporters of KAIUM-KHAN's views who live in the American Zone of Germany are in the ranks of the Ukrainian political organization ABN (Anti-Bolshevik Block of Nations). KAIUM-KHAN himself maintains a personal connection with the President of ABN, the Ukrainian STETZKO. In the course of KAIUM-KHAN's visits to Munich, besides STETZKO, he meets with Engineer MAGOMA, M. ALSHIBAYA and other Caucasian political figures.
- (3) Characterizing his own activity and also the activity of his group, KAIUM-KHAN expressed himself thus: "At the beginning the youth must study at the higher educational institutions and train for political activity; simultaneously they receive brief assignments to work out certain 'questions of interest' connected with their peoples."
- (4) On completing his university studies, KHAITI received a doctorate for his history of Turkistan, a work which received a good evaluation from the British.

b. Azerbaijani Group. Prior to the entrance of Izmail AKBER into the Azerbaijani Group of CAPRIFORM, the leader of this group was the Azerbaijani political figure Khilal MUNSHI, an old emigrant who lived at the following address: Detmoldt, Lutsovstr. 8 (?). At that time, on the instructions of CAPRIFORM, he made visits to Amazon to select four Azerbaijanians for his group in which instance the preference was given to the new

emigration. Shortly after inviting these four persons into the Azerbaïdjanian Group at the end of 1948, Izmail AKBER was personally invited by CAPRIFORM to join this group.

- (1) Izmail AKBER is an Azerbaïdjanian of the new emigration. His true family name is ALIKPEROV. He is of medium height, stocky, swarthy, clean shaven face, brunet, wavy hair, slightly grey, with a slight cast to his eyes. He was born on 12 September 1912 in Baku, received his higher education by completing the financial-economics department of the Bakinski Narodno-Kozaistvennyi Institut (Baku Peoples-Administrative Institute). He speaks Russian with an accent. Besides that, he speaks well in the Turkish and Azerbaïdjanian languages, and gets along quite easily in German. Prior to the war he was employed in one of the Narkomats in the city of Baku as a technical worker. In wartime he was drafted into the Red Army and in the year 1942 was captured by the Germans in the city of Kerch. (In the years 1937-38 he was arrested by the organs of the NKVD and for a considerable time was subject to surveillance.) In the latter part of the war, he served in the German army, in the special section called "the Zeppelin Organization", where he earned the rank of an officer and where he served until the end of the war. The German capitulation found him in Italy where he was placed in an internment camp and from where he, together with the other arrested persons, was transferred to Dachau. He was released in 1947. Even prior to the capitulation, Izmail AKBER furnished himself with German documentation in which it was stated that he was a Persian citizen and on which account he had the good fortune of avoiding the forceful repatriation to his homeland.
- (2) Shortly after the entrance of Izmail AKBER into the Azerbaïdjanian Group, a difference of views developed between Khilal MUNSHEI and Izmail AKBER. In the course of subsequent work, this difference led to a complete split of the group into two camps. On the one side Khilal MUNSHEI consisting of himself alone, and on the other, AKBER and the rest of the members of

the group. The result was that the relations between CAPRIFORM and Khalil MUNSHI also deteriorated. The reason for this deterioration is explained by the views and personality of Khalil MUNSHI who was the follower of the political figure, Hasul ZALE of Turkey, and partisan of the Azerbaïdjanian party "Musavat" which is critical of the German policy and desires direct collaboration with the British without having Germans in between. Desiring to accomplish his aim and, being by nature a person who is capable of personal intrigues, MUNSHI began to clacken all the political figures collaborating with Germany, calling them political blindmen and tools in the German hands. The other members of the group resented this, but particularly so Izmail AKBER. It should be added here that the recruitment of the four members of the group by Khalil MUNSHI did not turn out to be satisfactory. The Azerbaïdjanians selected by him were not sufficiently educated and had no political training whatsoever, and in general were people who by their development stood on a level considerably lower than MUNSHI himself. (Possibly this fact had been considered by him and arranged purposely to avoid any competition.) Utilizing this fact in his battle, MUNSHI was able to direct the British attention to this situation and all four were gradually removed from the group. On the other hand, CAPRIFORM, utilizing his connections and his position, presented the issue to the British and demanded that a choice be made by them between himself and MUNSHI. The British supported CAPRIFORM against MUNSHI but nevertheless left MUNSHI in their employ. By this means the membership of the group came to consist only of Izmail AKBER who, after firing the last two Azerbaïdjanians from the group in the middle of December 1942, considered it untactful in relation to his junior comrades to remain with CAPRIFORM so as not to allow an impression to be formed that he squeezed out all members of the group by his personal desire; he thus broke completely with the British. Having received from CAPRIFORM a good recommendation, AKBER arrived in the American Zone where he temporarily resides at the Funk Kaserne

where he is trying to arrange his documentation and quarters and is preparing to immigrate to America. By this means the Azerbaidjanian Group in CAPRIFORMS's system ceased to exist in fact.

c. Idel-Uralian Group. The Idel Uralian group consists of three persons: The leader of the group, the Tartar Sultan GARIB; the Idel Uralian, SUKRI; and another Idel Uralian, a student whose name is unknown to Source. Sultan GARIB is a new emigrant, 32-35 years of age, above medium height, slender. He is a man who is quite intelligent, politically developed and a convinced separatist. He lives in Hamburg where he is completing his studies in the history department of Hamburg University. He resides at Erinastr. 113/111 bei Holstein, Hamburg 20. Besides his studies at the university, GARIB systematically prepares referant material in accordance with assignments from CAPRIFORM on various questions dealing with economic, social and political problems connected with the historical development of the Idel Uralians. His latest work was a large reference work on the theme "History and Politics" which dealt exclusively with the subject of national political problems of the Ural Tartars. GARIB himself is a member of the political organization "Prometheus" which is supported by Polish national circles and, as far as is known to Source, had also been a member in the political organization "The International of Freedom" which is supported by the "Melnic" Ukrainians.

- (1) All questions relative to the Idel Uralian emigration are resolved by Sultan GARIB himself in view that he actually is the chairman of the Idel Uralian national grouping.
- (2) The mutual relations among the Sultan GARIB, the other members of the group, and CAPRIFORM are very good; they all are old acquaintances from their joint labors in the East Ministry.
- (3) The support received by the Idel Uralians from the British is of the very same sort as for the other groups - 160 DM per month. The whole group consists of students.

d. The Crimean Tartar Group. The Crimean Tartar group consists of two persons. The senior of these is Edige KIREMAL, who in the year 1949, as a result of the support received from the British, had completed one of the universities in the British Zone



~~SECRET~~

MGM-A-2539

- 8 -

of Germany. The second member of the group, whose name is unknown to Source, is also studying at one of the universities in the British Zone. The themes of their reference works for the British are the same as those for other groups, national, political, and social problems of their people, in this given instance, that of the Crimean Tartars. Along with the usual reference material, WIREMAL wrote a book on Crimea which is ready for publication. Presently, he is writing a second book in which will be reflected the situation in Crimea in the years 1918-20. In his convictions he is, as are all the collaborators of CAPRIFORM, a convinced separatist and member of the organization "Prometheus".

e. The Georgian and North Caucasian Groups. The Georgian group as such, in fact, does not exist. All problems of interest to the British were given enlightenment by the political figures connected indirectly with CAPRIFORM, such as Sasha TSEMAYA and Misha ALSHIBAYA. Both these political figures belong to the Georgian grouping of Misha KEDIYA of Switzerland.

- (1) In the same way, on all questions connected with the All-Caucasian and, in part, with the North Caucasian problems, CAPRIFORM sought advice and had consultations with the Engineer, Ashmet NABI MAGOMA. At one time, at the end of 1948, CAPRIFORM proposed that Engineer MAGOMA earmark five candidates for political activity and four students. This business did not proceed, however, beyond general conversations since the British did not confirm the estimate of cost, and gave a subsidy only to General BICHEPANKHOV, at first in the amount of 150 DM and subsequently lowering it to 100 DM.

7. According to a communication from Source, Hussein KUMUS returned from England to the British Zone of Germany and advised his contacts in Munich that apparently all his proposed estimates of costs were confirmed in full.

22 January 1950

№ 27180

М-М-17-2539

SECRET

13. 12. 1950г.

Относительно: немецкого проф. фон Менде.

Источник: Тамерлан (кн. Тамбиев).

Немецкий профессор фон Менде являлся во время второй мировой войны одним из руководящих работников немецкого Восточного министерства и политическим советником Розенберга по социально-политическим и национальным вопросам окранных народов советского союза. Сфера его деятельности включала в себя следующие национальности и народности:

Крымские татары, Северокавказцы: Черкесы, Кабардинцы, Дагестанцы, Осетины, Чеченцы, ингуши, Карачаевцы и т. д., Азербайджанцы, Грузины: Мингрелы, Имеритины, Картвелы, Гурийцы, Сванеты, Армяне, Туркестанцы: Казахи, Узбеки, Таджики, Туркмены, Киргизы, Идель-Уральцы (Татары проживавшие на юге Урала).

Вскоре после капитуляции проф. фон Менде был привлечен англичанами к сотрудничеству по вопросам изучения вышеперечисленных народностей, подготовки национальных пропагандно-политических кадров, среди представителей этих народностей, и привлечению их к различного вида пропагандной работе (передачи БиБиСи на нац. языках и т. д.).

Проф. фон Менде получил в свое распоряжение отдельную виллу в британской зоне Германии и в процессе своей работы создал целый ряд отдельных национальных групп, разместив эти группы также на обособленных виллах, расположенных вблизи его основной резиденции (Бракведе бэй Вилефельд, Вестфален, Роландштр. 10).

В качестве руководителей групп проф. фон Менде подбирал национальных политических деятелей, знакомых ему еще со времен восточного министерства, совместно с которыми подбирался, впоследствии, сам состав группы. При этом предпочтение отдавалось молодой "подсоветской" интеллигенции, часть из которой наряду с постоянным освещением, в форме докладов и рефератов, различных проблем касающихся их народностей, посылались для получения образования на исторические и экономические факультеты немецких университетов. Кроме того бывали случаи когда проф. фон Менде давал отдельным членам национальных групп различные поручения, связанные с поездками в другие страны, для связи с национальными кругами иммиграции в других странах в целях прямого и косвенного привлечения отдельных лиц к своей работе. (Были случаи поездок во Францию, Швейцарию, Италию и даже в Берлин).

Несколько известно источнику проф. фон Менде имеет следующие национальные группы:

1. Туркестанская группа.

SECRET

2. Азербайджанская группа.
3. Группа идель-Уральцев.
4. Группа Крымских Татар.
5. Грузинская группа. ) Эти две группы фактически не су-
6. Северокавказская группа. ) мествовали, подробности будут осве-  
щены ниже.
7. Украинская группа (подробности о деятельности этой группы стоят  
вне поля зрения источника).

Помимо вышеперечисленных народностей п оф. фон Менде пытался ус-  
тановить <sup>контакт</sup> с армянскими национальными кругами, но имевшиеся перего-  
воры не привели к желаемому результату.

Характеристика отдельных групп и их внутренней жизни.

а) Туркестанская группа.

Туркестанская группа, возглавляемая туркестанским политическим деятелем Каюм-Ханом является одной из самых больших групп в системе проф. фон Менде. Одно время эта группа насчитывала в своем составе 16 человек, но в связи с реорганизацией была в последнее время сокращена до 11 человек. Из них 7 человек во главе с Каюм-Ханом проживают непосредственно по адресу проф. фон Менде, разрабатывая различные темы даваемые англичанами и одновременно выпускают туркестанский национальный журнал "<sup>Азия</sup> Туркестан" на турецком (туркестанский язык). Журнал этот политически-исторический и культурно-экономический. До настоящего времени выпущено 2 номера и на днях должен выйти из печати третий номер. Первые два номера были выпущены на внутренние средства группы (без денежных субсидий от англичан), но содержание журнала настолько понравилось англичанам, что они решили выделить особые средства на этот национальный орган. Так как размер этой субсидии будет известен по возвращении Кумуза из Лондона, то национальные круги усматривают в этом влияния самого Кумуза на англичан. Которому удалось убедить англичан, что поддерживая этот журнал и распространяя его среди туранских народов ближнего Востока и среди мусульман вообще, они знакомят эти народы с фактическим положением <sup>среди врагов на берегах</sup> "советского раю" сумеют поддержать в этих странах антисоветское настроение. (Туранские народы - иранцы, туркмены и т.д.) Остальные четыре члена Туркестанской группы обучаются на историческом и экономическом факультетах немецких Университетов, имея бесплатные квартиры и получая материальную поддержку в размере 160 Дм в месяц на человека. Благодаря члену англичане надеются создать кадры туркестанской интеллигенции связанные с ними морально и духовно. Один из туркестанских студентов Каити, окончил в 1949г.

SECRET

исторический факультет Варшавского Университета, остальные трое продолжают учебу.

Сам Каюм-Хан старший эмигрант, являющийся по своим политическим убеждениям сепаратистом и последователем туркестанского политического деятеля Мустафа Чокаева, умершего в 1941 году. Во время второй мировой войны Каюм-Хан был тесно связан с проф. фон Менде. Как старые друзья и сотрудники они имеют полное взаимное доверие. После капитуляции Каюм-Хан был интернирован (за сотрудничество с немцами), и освобожден только через 1,5 - 2 года после окончания войны. Вскоре после освобождения его отыскал проф. фон Менде, уже работавший на англичан и пригласил к себе на работу.

Каюм-Хан поддерживает широкие связи со всеми эмигрантскими кругами, стоящими на платформе сепаратизма: его единомышленники туркестанцы, проживающие в американской зоне Германии, входят в украинскую политическую организацию "АБН" (Антибольшевицкий Блок Народов). Сам Каюм-Хан поддерживает личную связь с председателем "АБН" украинцем Стецько. Во время своих приездов в Мюнхен Каюм-Хан помимо Стецько встречается так-же с инж. Шагома, М. Алшибая и другими кавказскими политическими деятелями.

Характеризуя свою деятельность а так-же деятельность своей группы Каюм-Хан выразился дословно: ? В начале молодежи должно учиться в высших учебных заведениях и подготавливаться к политической деятельности; одновременно они получают короткие задания разрабатывать некоторые "интерисующие" вопросы, связанные с их народами? (Заканчивая университет Хаити сделал докторат по истории Туркестана, получивший хорошую оценку со стороны англичан.)

#### б) Азербайджанская группа.

До поступления Измаила Акбер в азербайджанскую группу проф. фон Менде, руководителем этой группы являлся азербайджанский политический деятель Хилал Нушли, старший эмигрант, проживающий по адресу: Детмольд, Лютцовштр. 8 (?). В свое время он по поручению проф. фон Менде приезжал в американскую зону Германии для подбора 4-х азербайджанцев в свою группу, при этом предпочтение отдавалось новой эмиграции. Вскоре после приглашения этих четырех человек в азербайджанскую группу был приглашен, непосредственно профессором фон Менде (конец 1946 года) и Измаил Акбер.

Измаил Акбер - азербайджанец новой эмиграции, настоящая фамилия Аликиперов, среднего роста, плотный, смуглое гладкобритое лицо, brunette - выдвинутые волосы с небольшой просеью, высокого роста. Родился 12.7.1912 года в Баку, образование высшее, окончил финансово-экономический факультет Ленинского Народно-Хозяйственного

SECRET

- 4 -

института. По русски говорит с акцентом, кроме того владеет турецкими и азербайджанскими языками и вполне свободно объясняется по немецки. До войны служил в одной из паркоматов в гор. Баку техничским работником. Во время войны был призван в красную армию и попал в немецкий плен в 1942 году у Керчи. (В 1938-39 годах был арестован органами НКВД и продолжительное время находился под следствием.) В дальнейшем ходе войны служил в немецкой армии, в специальных частях - "Организация Цепелии" - где дослужился до офицерского чина и был до момента капитуляции. Капитуляция захватила его в Италии, где он попал в лагерь интернированных, и оттуда впоследствии вместе с остальными арестованными перевезен в Дахау. Освобожден в 1947 году. Еще перед капитуляцией Исмаил Акбер обеспечил себя немецкими документами, где было указано что он персидский подданный, благодаря чему ему удалось избежать насильственной репатриации на родину. Вскоре после поступления Исмаила Акбер в азербайджанскую группу проф. фон Менде выявились противоречия во взглядах между Хилалом Мунши и Исмаилом Акбер. В ходе дальнейшей работы противоречия эти привели к прямому расколу группы на два лагеря на одной стороне Хилал Мунши в единственном числе, а на другой Акбер и остальные члены группы. В результате обострились отношения и между самим проф. фон Менде и Хилалом Мунши. Причины этого обострения заключаются во взглядах и характере Хилала Мунши, являющегося последователем политического деятеля Расул Зеде (Турция) и сторонником азербайджанской партии "Ит-савад", осуждающих политику немцев и желающих непосредственного сотрудничества с англичанами без немецких посредников. Желая добиться своего и будучи по натуре человеком способным на различные интриги Мунши начал в своих работах чернить всех политических деятелей сотрудничавших с немцами, называя их политическими слепцами и орудием в немецких руках. Этим прямо задевались другие члены группы и в первую очередь Исмаил Акбер. Тут следует добавить, что сделанный в свое время Хилалом Мунши подбор остальных четырех членов группы был мало удачный. Подобранные им азербайджанцы были недостаточно грамотны и не имели совсем политической подготовки, являясь таким образом по своему развитию людьми стоящими значительно ниже самого мунши. (Возможно, что это им было сделано умышленно во избежание конкуренции). Используя в своей борьбе этот факт мунши сумел обратить внимание англичан на это обстоятельство и все четверо были постепенно удалены из группы. С другой стороны проф. фон Менде используя свои связи и свое положение поставил перед англичанами вопрос ребром и потребовал выбора между собой и мунши. Англичане сохранили фон Менде и отстранили мунши, оставив его все таки за собой. Таким образом в составе группы остался один Исмаил Акбер, который после

увольнения в середине декабря 1949 года последние 2-х азербайджанцев, посчитал нетактичным по отношению к своим младшим товарищам оставаться у проф. фон Менде, дабы не создавать впечатление, что он всех выжил из группы (по его личному заявлению) порвал окончательно с англичанами. Получив от проф. фон Менде хорошую характеристику Акбер приехал в американскую зону, где временно проживает в Функционариатах, добывается устройства документов и квартиры и собирается иммигрировать в Америку. Таким образом группа азербайджанцев в системе проф. фон Менде перестала фактически существовать,

в) Группа Идель-Уральцев.

Группа Идель-Уральцев состоит из 3-х человек: из возглавляющего группу татарина Султана Гариб, идель-уральца Сукри и еще одного идель-уральского студента (фамилия источнику неизвестна). Султан Гариб является новым иммигрантом, лет 32-35, выше-среднего роста, худощавый. Человек вполне интеллигентный, политически развитый, убежденный сепаратист. Проживает в Гамбурге (Гамбург 20, Эринаштрассе 113/111 бай Хольштейн), где заканчивает учение в Гамбургском университете на историческом факультете. Наряду со своей учебной работой Гариб систематически делает по заданиям фон Менде небольшие рефераты по вопросам экономически-социально-политических проблем Идель-Уральцев в процессе их исторического развития. Последней его работой являлся крупный реферат на тему "История и Политика", касающийся исключительно национально-политических проблем уральских татар. Сам Гариб состоит членом политической организации "Прометей", поддерживаемой польскими национальными кругами и насколько известно источнику состоял в политической организации "Интернационал Свободы", поддерживаемой украинцами-"мельничивцами".

Все вопросы касающиеся идель-уральской иммиграции решаются непосредственно Султаном Гариб, так что фактически он является председателем Идель-Уральской национальной группировки.

Взаимоотношения между Султаном Гариб, другими членами группы и проф. фон Менде очень хорошие; все они являются старыми знакомыми по совместной работе в восточном министерстве.

Поддержка получаемая идель-Уральцами от англичан такая же как и в других группах - 100 фунт в месяц. Вся группа студенческая.

г) Группа Кавказских Татар.

Группа Кавказских татар состоит из 2-х человек. Старший из них Эдиге Ниремал, закончивший в 1949 году (на счет английской поддержки) один из университетов британской зоны Германии. Второй член группы, фамилия которого источнику неизвестна, так же учится

SECRET

в одном из университетов английской зоны. Темами их рефератов для англичан являются так-же как и в других группах национально-политические и социальные проблемы их народов, в данном случае Крымских Татар. Наряду с обычными рефератами Киремал написал книгу о Крыме, готовую к изданию. Сейчас пишет вторую книгу, где будет отражено положение Крыма в 1918-20 гг. По своим убеждениям он, так-же как и все сотрудники проф. фон Менде, является убежденным сепаратистом и является членом организации "Прометей".

д) Грузинская и Северокавказская группы.

Грузинской группы как таковой фактически не существовало. Все проблемы интересовавшие англичан освещались политическими деятелями связанными с фон Менде косвенным образом как-то ~~инженером Ахмет Наби Магома~~ ~~инженером Ахмет Наби Магома~~ Сама Цомая и Миша Алшибая. Оба эти политических деятеля принадлежат к грузинской группировке Миши Кедия (Швейцария).

Точно так-же во всех вопросах касающихся общекавказских и в частности северокавказских проблем, проф. фон Менде советовался и консультировался в инженером Ахмет Наби Магома. Одно время (конец 1948 года) проф. фон Менде предложил инж. Магома наметить 5 кандидатов на политическую работу и 4-х студентов. Но дальше общих разговоров дело не пошло, т.к. англичане не утвердили смету, давая только субсидию генералу Бичерахову, вначале в размере 150 Дм, снизив ее впоследствии на 100 Дм.

-----

По сообщению источника Хуссейн Кумуз возвратился из Англии в британскую зону Германии, и сообщил в Мюнхен, что якобы все его предложения сметы утверждены полностью.

22.1.1950г.

SECRET